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هوش مصنوعی را جدی بگیریم اما 
از آن نترسیم

نشست تخصصی »هوش مصنوعی و آینده 
روابط بین الملل« برگزار شد. بنی هاشمی، استاد 
دانشگاه در این نشست نسبت به جدی نگرفتن 
هوش مصنوعی هشدار داد و گفت: هرچه دیرتر 
به این علم بپردازیم ضرر می کنیم. ما نباید از 

هوش مصنوعی بترسیم.
به گزارش ایسنا، نشست تخصصی با عنوان 
»هوش مصنوعی و آینده روابط بین الملل« در 
محل حوزه ریاست سازمان فرهنگ و ارتباطات 
فرهنگی  مطالعات  مرکز  همت  به  اسلامی 

راهبردی بین المللی برگزار شد.
بنی هاشمی، استاد دانشگاه در این نشست 
با تاکید بر اهمیت هوش مصنوعی اظهار کرد: 
هوش مصنوعی نه تنها در روابط بین الملل بلکه 
پیدا کرده است. حال،  نفوذ  تمام زمینه ها  در 
سوال این است که در زمینه بین الملل، روابط 
بین المللی با گرایش فرهنگی چگونه می تواند از 

هوش مصنوعی استفاده کند؟
او در عین حال با اشاره به حضورش در ژاپن در 
سمت رایزن علمی گفت: من برای اینکه بتوانم 
با جامعه ی ژاپن ارتباط موثر را داشته باشم و با 
فرهنگ آنها آشنا شوم از هوش مصنوعی کمک 
گرفتم درحالی که به صورت عادی این کار ممکن 
به نظرم هوش  بگیرد.  از من  بود زمان زیادی 
مصنوعی تکامل میلیون ها سال مغز انسان را در 

مدت سه سال انجام داده است.
وی عنوان کرد: ما هوش مصنوعی را ابزار می 
دانیم که خود انسان درست کرده و در اختیار 

انسان است لذا نباید از آن ترسی داشت.
این استاد دانشگاه سپس با بیان این موضوع 
اختیار  که در حال حاضر هوش مصنوعی در 
آمریکایی ها، اروپایی ها و ژاپنی هاست بیان کرد: 
ما باید هوش مصنوعی بومی خودمان را داشته 
باشیم. ما چه بخواهیم و چه نخواهیم هوش 
مصنوعی آمدنی است و دیپلمات های آینده حتی 
از هوش مصنوعی خواهد بود، به گونه ای که 
در هدف گذاری ۲۰۳۰ ژاپن، بسیاری از امور به 

هوش مصنوعی سپرده خواهد شد.
وی در ادامه به چهار عوامل پیشرفت هوش 
مصنوعی اشاره کرد و گفت: پیشرفت سریع در 
وجود  گذشته،  دهه های  در  محاسباتی  قدرت 
داده های بزرگ برای آموزش ماشین، پیشرفت 
و  ماشین  به  یادگیری  تکنیک های  در  ارتقاء  و 
سرمایه گذاری های کلان کمپانی ها در این زمینه، 
از جمله عوامل مهم در پیشرفت هوش مصنوعی 

هستنند.
او همچنین به عوامل بازدارنده در استفاده از 
هوش مصنوعی اشاره کرد و عواملی از قبیل عدم 
اطمینان مسئولین به این پدیده، عدم واگذاری 
هوش  های  پروژه  انجام  برای  بودجه  مناسب 
مصنوعی، و تضاد منافع را از عواملی دانست که 
می تواند برای استفاده از هوش مصنوعی مانع 

تراشی کند.
خصوص  در  کرد:  خاطرنشان  هاشمی  بنی 
استفاده بهینه از هوش مصنوعی، ترکیب انسان 
را  ترکیب  بهترین  و هوش مصنوعی است که 
دهد. هوش مصنوعی  می  ارائه  زمینه  این  در 
زمینه  در  گیری  شکل  و  شدن  تبدیل  قابلیت 
این  در  و  دارد  را  الملل  بین  روابط  برتر  های 
بخش قابلیت های تکنولوژی ارتقا یابد و کاهش 
هزینه ها می تواند در امنیت ملی تاثیرگذار باشد.

توان  می  الملل  بین  امور  در  کرد:  اضافه  او 
اقداماتی انجام داد که با کمترین نیروی انسانی و 

با عدم دخالت اشخاص انجام شود.
این استاد دانشگاه در پایان صحبت هایش با 
تاکید بر استفاده از هوش مصنوعی گفت: هر 
بپردازیم  مصنوعی  هوش  به  دیرتر  ما  که  روز 

بیشتر ضرر می کنیم.

شهاب حسینی و سحر جعفری جوزانی مجوز 
گرفتند

شورای صدور پروانه نمایش آثار غیرسینمایی 
هفت  داستانی،  بلند  فیلم  عنوان  شش  برای 
عنوان فیلم مستند و ۹ عنوان فیلم کوتاه داستانی 

پروانه صادر کرده است.
روابط  اداره کل  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
بصری،  سمعی  و  سینمایی  سازمان  عمومی 
غیرسینمایی  فیلم های  نمایش  پروانه  شورای 
در جلسه اخیر با صدور پروانه نمایش شش 
به  ماه«  »تنهایی  داستانی  بلند  فیلم  عنوان 
تهیه کنندگی وحید بیطرفان و کارگردانی محمود 
شهاب  تهیه کنندگی  به  »نرگسی«  مقامی، 
حسینی و کارگردانی پیام اسکندری، »زندگی 
و  صدیقی  مجید  تهیه کنندگی  به  شیرین« 
ماهی«  »درون  اسپنانی،  مجتبی  کارگردانی 
کارگردانی  و  وزیری  مسعود  تهیه کنندگی  به 
بهزاد وزیری، »تداخل« به تهیه کنندگی هادی 
رمضانپور و کارگردانی رضا صفری و »صفدر و 
دردانه اش« به تهیه کنندگی و کارگردانی یونس 

بهبودی موافقت کرد.
همچنین هفت اثر مستند »داستان ناتمام یک 
حزب « به تهیه کنندگی و کارگردانی محمد مهدی 
دزفولی، »من ۰۳۲۴ بودم« به تهیه کنندگی سحر 
حاجی  مهدی  کارگردانی  و  جوزانی  جعفری 
یوسف، »دختر بابا« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
مهسا احمدزاده، مجموعه مستندهای »عهد«، 
»دریچه«  و  »روایت«  »بصیر«،  »شاهد«، 
 « کریمی،  امین  کارگردانی  و  تهیه کنندگی  به 
کارگردانی  و  تهیه کنندگی  به  واقعی«  پهلوان 
محمد کریمی و »ییلاق سرد« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی مشترک محمدحسین فلاح زاده   و 
محسن دانشور پروانه نمایش آثار غیر سینمایی 

سازمان سینمایی را اخذ کردند.
داستانی  کوتاه  اثر   ۹ برای  شورا  این  در 
آزاد  نیکخواه  یاسر  تهیه کنندگی  به   » »برزخ 
 » بی  من  » من  علیرضا عزت ور،  کارگردانی  و 
غزازانی،  محمد  کارگردانی  و  تهیه کنندگی  به 
» بستر« به تهیه کنندگی  بهزاد مراد حاصل و 
گذرد«،  می  »شب  غزازانی،  محمد  کارگردانی 
»قلاب« و »کلاهی برای زندگی« به تهیه کنندگی 
به  درجه«   ۱۸۰ « پور،  ثابت  رضا  کارگردانی  و 
کارگردانی  و  رو  خوب  مصطفی  تهیه کنندگی 
تهیه کنندگی  به   » نو  »نان  رو،  سروش خوب 
و  غزازانی  محمد  و  پیرعلمی  حسین  مشترک 
به  نو«  موج   « و  پیرعلمی  حسین  کارگردانی 
طاهری   بنایی  علی  کارگردانی  و  تهیه کنندگی 

پروانه نمایش صادر شد.

تمدید کنسرت های علیرضا قربانی، 
محسن یگانه و رضا بهرام

در موج جدید برگزاری کنسرت ها، هنرمندان 
موسیقی تصمیم گرفته اند با توجه به استقبال 
مخاطبانشان، کنسرت های خود را در تهران و 

شهرستان ها تمدید کنند.
حجت  قربانی،  علیرضا  ایسنا،  گزارش  به 
اشرف زاده، محسن یگانه، رضا بهرام و ارکستر 
ملی ایران کنسرت های خود را برای روزهای آینده 

تمدید کرده اند.
در همین راستا کنسرت های علیرضا قربانی که 
قرار بود از سه شنبه )۲۳ خرداد( به مدت هشت 
روز تا جمعه دوم تیر در کاخ سعدآباد برگزار 
شود، به زودی تمدید خواهد شد و اطلاعات آن 

در دسترس مخاطبان قرار خواهد گرفت.
همچنین کنسرت محسن یگانه که قرار بود 
شنبه ۲۰ خرداد در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰ در 
هتل اسپیناس پالاس برگزار شود، برای دو روز 
دیگر، جمعه ۲۶ و شنبه ۲۷ خرداد در دو سانس 

۱۹:۵۰، ۲۲:۵۰ تمدید شد.
رضا بهرام هم که قرار بود یکشنبه ۲۱ خرداد 
در دو سانس ۱۹:۴۰ و ۲۲:۴۰ در سالن وزارت 
کشور به روی صحنه برود، کنسرت خود را برای 
امشب ۲۲ خرداد هم در همین دو سانس تمدید 
کرده است. او همچنین کنسرت خود در کرمان 
را که قرار بود ۲۵ خرداد در تالار فرهنگ و هنر 
این شهر در دو سانس ۱۹:۱۵ و ۲۲:۱۵ برگزار 
کند، یک روز دیگر هم برای جمعه ۲۶ خرداد این 

کنسرت را تمدید کرد.
حجت اشرف زاده هم پس از کنسرت تبریز در 
سالن پتروشیمی این شهر برای چهارشنبه )۲۴ 
خرداد ماه(، روز بعد ۲۵ خرداد در دو سانس 
۱۸ و ۲۱:۳۰ در تالار وحدت ارشاد ارومیه به روی 

صحنه می رود.
کنسرت ارکستر ملی هم بجز یکم تیر برای یک 
روز دیگر، دوم تیر ساعت ۲۱:۳۰ برگزار می شود.

همچنین اپرت موسی و شبان از »پرواز همای« 
در تبریز به جز ۲۶ خرداد در دو سانس ۱۸ و 
۲۱:۳۰، شنبه ۲۷ خرداد نیز ساعت ۲۱:۳۰ برگزار 

می شود.

پس از پایان تحصیلاتش شغل معلمی را انتخاب کرد 
و پیش از اینکه وارد عرصه بازیگری شود معلم بود. 
بازیگری از اواخر دهه ۲۰ و از تئاتر برای او شروع شد 

درست زمانی که ۵ سال داشت.
خانواده خوروش مانند خانواده بسیاری از هنرمندان 
و  بودند  مخالف  سینما  عرصه  به  فرزندشان  ورود  با 
به  ورودش  از  بعد  که  بود  اندازه ای  به  مخالفت  این 
در  خودش  ندیدند.  را  او  سال   ۹ حدود  عرصه  این 
مصاحبه ای گفته بود: »وقتی پس از ۹ سال والدینم 
را به تئاترم دعوت کردم، پس از پایان اجرا پدرم به من 
گفت »مدتی در مدرسه معلم بچه ها بودی و الان معلم 

بزرگترها شده ای.«
به باور او در سینما ناصر تقوایی، داریوش مهرجویی، 
داوود میرباقری و حسن فتحی و در تئاتر سمندریان، 
رشیدی، انتظامی و والی بهترین کارگردانانی بودند که با 

آن ها کار کرده  است.
با جهانبخش  گفت وگو  به  او  در گذشت  بهانه  به 
علیرضا  فرهاد«،  و  »شیرین  بازیگر  سلطانی، 
شجاع نوری، تهیه کننده »یک بوس کوچولو« و مجید 
مولایی، تهیه کننده »تارا و تب توت فرنگی« پرداختیم که 

در این آثار با فخر خوروش همکاری کردند.
شخصیت خوروش

جهانبخش سلطانی درباره شخصیت فخری خوروش 
مهم تر  نکته  و  کند  را رحمت  ایشان  می گوید: »خدا 
اینکه هنرمند مردنی نیست، چون جامعه و فرهنگ 
مردنی نیست. خانم خوروش در قلب و روح و ذهن 
تمام مردم این کشور ماندگار است و همیشه حضورش 
حس می شود و یاد ایشان حتی برای نسل های بعدی 
هم فراموش شدنی نیست، این ماجرا چیزی به غیر از 

مفهوم کلمه عاقبت به خیری است؟«
واقعیت  دانستن  دنبال  به  »اگر  می دهد:  ادامه  او 
که  افرادی  تمام  و  خوروش  که  بگویم  باید  باشید، 
وقتشان را صرف هنر و اعتلای فرهنگ کردند و با عشق 
هنر خلق کردند، همیشه در قلب مردم می مانند و حتی 

پس از فوتشان هم هیچ گاه فراموش نمی شوند.«
سلطانی ادامه می دهد: »درباره شخصیت خوروش 
و  بود  مهربانی  انسان  بگویم  که  است  کافی  همین 
پیشکسوت،  یا  است  سابقه  با  که  فردی  با  رفتارش 
هیچ تفاوتی نداشت با همه مهربان بود و تمام تفکر 
علیرضا  می گذاشت.«  اشتراک  به  را  اندیشه اش  و 
شجاع نوری درباره تجربه همکاری با فخری خوروش 
می گوید: »در فیلم سینمایی »یک بوس کوچولو« من 
با ایشان همکاری کردم، جز بانویی، هنرمندی مهربانی، 
متانت، شخصیت و معلمی چیزی از ایشان ندیدم. 
خانم خوروش سر صحنه مانند یک معلم با حرف ها 
و رفتارهایش موضوعات زیادی را به ما آموزش می داد 

و کنار ایشان بودن واقعا لحظات خوبی بود و چیزهای 
زیادی از ایشان آموختم.«

او ادامه می دهد: »حرفه ای گری به طور کامل در 
خوش  بسیار  داشت،  وجود  هنرمند  این  شخصیت 
قول بود، ضمن اینکه انسان بسیار باسوادی بودند و 
بیش از آن چه که حرف بزنند می شنیدند و این موضوع 
بسیار با اهمیتی در شخصیت ایشان بود. رفتار ایشان 
بزرگ تر  و  بود، کوچک تر  با همه یکسان  سر صحنه 
رفتار خوب و  با همه  و  نداشت  ایشان معنایی  برای 

محترمانه ای داشتند.«
مجید مولایی درباره همراهی و متانت این هنرمند 
می گوید: »من فقط در یک کار با فخری خوروش 
فعالیت کردم، معمولا مناسباتی که من به عنوان 
یک تهیه کننده با بازیگران دارم کمی متفاوت تر است 
اما آن چیزی که من از شخصیت ایشان شناختم 
این بود که انسانی متواضع و دغدغه مند بودند که 
که  نمی کردند  بازی  داشت.  اهمیت  برایشان  هنر 
فقط این کار را انجام داده باشند، علاقه ویژه ای به 
هنر داشتند و همیشه خاطرات جالبی از حوزه فیلم 
و سینما داشتند، انسان همراهی بودند، به خاطر 
ندارم حتی یکبار برای حضور سرکار تاخیر و بی نظمی 

داشته باشند.«
این تهیه کننده ادامه می دهد: »مرگ چنین هنرمندان 
خانم  است. جای  بزرگی  درد  هنر  اهالی  برای  بزرگی 
خوروش با هیچ کس و هیچ چیز دیگری پر نخواهد شد. 
تا زمانی که چنین هنرمندانی در کنار ما زندگی می کنند 
باید قدرشان را دانست چرا که بعد از مرگشان چیزی 

جز آه و افسوس برایمان باقی نمی ماند.«
بهترین اثر

آثاری که فخری خوروش در آن ایفای نقش کردند از 
پیش از انقلاب آغاز و تا اواسط دهه ۸۰ ادامه داشت، 
آخرین اثری که خوروش در آن ایفای نقش کرد، »یک 
بوس کوچولو« به کارگردانی بهمن فرمان آرا بود که در 

سال ۱۳۸۴ ساخته شد.
جهانبخش سلطانی درباره محبوب ترین اثری که این 
هنرمند در آن ایفای نقش کرده می گوید: »از بین تمام 
فکر می کنم »شازده  دادند  انجام  ایشان  که  کارهایی 
احتجاب« یکی از کارهایی بود که ایشان انجام دادند 
و بسیار هم مورد استقبال قرار گرفت، این اثر بیش 
از هرچیزی در ذهنم باقی مانده چون کتابش را هم 
خواندم و می دانم که ایشان چقدر همه چیز را به خوبی 

و درستی ایفا کردند.«

»شازده  سلطانی  مانند  هم  نوری  شجاع  علیرضا 
احتجاب« را اثر محبوب این هنرمند می داند و می گوید: 
»به نظر من وقتی نام این هنرمند می آید تصویر »شازده 
احتجاب بیشتر در ذهن من باقی می ماند انگار که با 
باقی  من  ذهن  در  همیشه  برای  نقش  این  در  بازی 

می مانند.«
این  فوق العاده  بازی های  درباره  هم  مولایی  مجید 
خوروش  فخری  مرحومه  »رزومه  می گوید:  هنرمند 
را که نگاه می کنیم در آثار بی نظیری فعالیت کرده اند 
کارهای بزرگی که ایشان انجام دادند فراموش نشدنی 
آثار مرحوم  را می توانیم در  ایشان  است. نمونه هنر 
حاتمی بخاطر بیاوریم و همان آثار هم نشان می داد که 
ایشان جزو مفاخر عرصه بازیگری هستند و بازی را به 
صورت جدی از منظر هنر پیگیری می کردند. بسیاری 
ایشان در آن ها حضور داشتند،  از سکانس هایی که 
بسیار دلنشین بود. هیچ گاه نمی توانیم آثاری که ایشان 
به آن جان دادند و از روی کاغذ نمایشنامه آن ها را زنده 
کردند و آن را تبدیل به یک کارکتر زنده و پویا کردند را 
نادیده بگیریم، چه در فیلم هایی که پیش از انقلاب در 
آن حضور داشتند و چه در فیلم هایی که پس از انقلاب 

در آن ایفای نقش کردند.«

وی  است،  ایرانی  گرافیست  و  کاریکاتوریست  وارثی،  کیوان 
نخستین اثرش را در سال ۱۳۷۶ در نشریه طنزو کاریکاتور منتشر 
و در طول سالیان بعد به شکل حرفه ای کاریکاتور و گرافیک را 
دنبال کرد، از انتشار آثارش در نشریه گل آقا گرفته تا همکاری با 
روزنامه های چون اعتماد، شرق، بیان، قانون و... تا دیوار گالری 
ها و نمایشگاه ها در تهران، استانبول، سئول، اوتاوا، لاهه، مکزیکو 

سیتی، میلان، بروکسل و...
در دیوار جوایز او نیز می توان افتخارات بسیاری را یافت، از مقام 
نخست جشنواره ایتالیا، تا مدال نقره کره جنوبی، از مقام نخست 
کنفرانس آزادی مطبوعات کشور هلند تا جایزه عالی جشنواره جهانی 

طنز میلان.
اکنون با یک جستجوی ساده می توان آثارش را در نشریات و 
سایت هایی از ایران، استرالیا، کانادا، ترکیه و هلند سراغ گرفت. 
هنری،  مدیریت  سردبیری،  تجربه  کاریکاتوریست،  بر  علاوه  او 
کیوریتوری نمایشگاه گروهی کاریکاتور و داوری جشنواره های جهانی 

و داخلی را در کارنامه خود دارد.
با کیوان وارثی در روزنامه ابتکار به گفت و گو نشستیم تا با جهان 

کاریکاتور و هنر در ذهن او بیشتر آشنا شویم.
 بگذراید با یک پرسش ساده و تکراری اما چالش برانگیز آغاز 

کنیم، هنر چیست؟
 به باور من هنر همان زندگی است، هنر همان لحظه ای از 

زندگی ست که توسط هنرمند با ابزار هنر ماندگار می شود.
 چالش های یک هنرمند در دنیای امروز چیست؟

 شاید مهم ترین چالش های یک هنرمند در نیای امروز را بتوان 
به دو چالش خلاقیت در خلق اثر و تنوع راه های ارتباطی خلاصه 

کرد.
 لطفا بیشتر توضیح دهید، منظورتان از تنوع راه های ارتباطی 

چیست؟
 ما هر چند سال و گاهی بسیار کوتاه تر، شاهد ایجاد یک 
مسیر جدید و البته شگفت انگیز در مسیر ایجاد و خلق اثر هنری 
و حتی راه های ارتباطی با بازار هنر و خریداران هستیم. به عنوان 
مثال هوش مصنوعی بی تردید راه های خلق اثر را متنوع کرده و 
متنوع تر خواهد کرد و همینطور به حضور ان اف تی ها توجه کنید، 
چقدر این بازار گسترده و متنوع است، البته من برخلاف افرادی 
که ان افی تی ها و هوش مصنوعی را خطرناک می دانند بر این باور 

هستم که محدود کردن جهان خلاقیت و ارتباط به هیچ وجه کارساز 
نیست و باید با شناخت فضاها و امکانات جدید و مدرن در آنها 

حضوری فعال داشت.
 مارکت و به قول ساده تر تجارت هنر به ویژه کارتون و کاریکاتور 

را چگونه می بینید؟
 با توجه به نکاتی که در پرسش پیشین گفتم، بسیار متنوع و 

جذاب می بینم.
 نقش ان اف تی ها را دنیای امروز چگونه ارزیابی می کنید؟

 ان افی تی ها بازار جدیدی را به تجارت هنر افزود که به باور 
من راه ارتباط بین هنرمند یا صاحب اثر با خریدار یا سرمایه گذار 
را تسهیل کرد و همین امر به بهبود شرایط تجارت در هنر مدرن 
انجامیده است و من از این بابت خرسندم. در زمینه هنر کاریکاتور 

نیز آثار قابل توجهی را در بازار ان اف تی ها شاهد بودم.
 آیا هنر کارتون و کاریکاتور ارزش خود را از دست داده اند؟

گالری ها  دیوار  و  مطبوعاتی  کاریکاتور  و  کارتون  معنای  به   
می توان این ادعا را کرد که بسیار حضور کمرنگ و ضعیفی دارد اما 
به معنای حضور در ان اف تی ها و جشنواره ها خیر، بلکه حضوری 

فعال و پررنگ دارد.
 بگذراید کمی به روزتر صحبت کنیم، با توجه به تاثیرات هوش 
مصنوعی بر همه جوانب زندگی، تاثیر آن را بر هنر به ویژه هنر 

کارتون و گرافیک چگونه ارزیابی می کنید؟

 جالب است که اخیرا در یکی از جشنواره های خارجی شاهد 
ارسال چند اثر خلق شده با هوش مصنوعی بودیم و به باور برخی 
هنرمندان این آثار باید از داوری حذف شوند و فکر می کنم حتما 
کسانی هم موافق حضور این آثار در داوری هستند، فکر می کنم 
جشنواره ها باید زودتر در این باره تصمیم بگیرند و از شرایط عقب 
نمانند، شاید باید تعریفی جدید از آثار مورد قبول و راستی آزمایی 

آنها ارائه دهند.
 آیا ماشین و ربات یا هوش مصنوعی روزی جای هنرمند را 

خواهد گرفت و حرفه هنرمند به طور کامل از دست خواهد رفت؟
 من چنین باوری ندارم و فکر کنم که ذهن انسان و جهان خلق 
شده توسط او بسیار متنوع و قدرمند است، من فکر می کنم آنچه 
انسان را قدرتمند می کند رویاست، رویا دیدن و تصور کردن یک 
رویا توسط بشر بی انتها و متنوع است، البته که می توان از هوش 
مصنوعی در راه خلق بهتر رویاپردازی ها کمک گرفت اما به باور من 

منبع و منشا رویا پردازی بشر خواهد بود.
 مهم ترین چالش های شما به عنوان یک هنرمند در جهان امروز 

چیست؟
 یاری رساندن به ایجاد صلح جهانی با شناخت هرچه بهتر 
امکانات جدید و قدم گذاشتن در مسیرهای تازه برای خلق اثر و در 

پایان ارتباط با مخاطب.
 سپاس از زمانی که برای این گفت وگو در اختیار ما گذاشتید.

به بهانه درگذشت فخری خوروش در گفت وگو با سه هنرمند مطرح شد

هنرمندهرگزنمیمیرد
مجید مولایی، علیرضا شجاع نوری و جهانبخش سلطانی، معتقدند فخری خوروش یکی از مهم ترین هنرمندانی است که شخصیت بسیار بزرگی داشت و 

رفتارش الگوی یک هنرمند واقعی بود.

خلقتصاویربرایمخاطبانیبهوسعتجهانگفت وگو با کیوان وارثی، به پاس سال ها فعالیت درخشان در عرصه هنرهای تجسمی

نمونه هنر ایشان 
را می توانیم 

در آثار مرحوم 
حاتمی بخاطر 

بیاوریم و همان 
آثار هم نشان 

می داد که ایشان 
جزو مفاخر 

عرصه بازیگری 
هستند و بازی 

را به صورت 
جدی از منظر 
هنر پیگیری 

می کردند

یک راهنمای گردشگری گفت: چینی هایی که به ایران می آیند نه صنایع دستی 
می خرند و نه راهنمای ایرانی همراه دارند. شاید ۲۰ گردشگر چینی سرجمع در ایران 
۴۰۰ دلار خرج نکنند. این شکل سفر آن ها درآمد زیادی برای صنعت گردشگری 
کشور ندارد. انتظار می رود مقامات گردشگری کشور با مقامات چین مذاکره کنند.
بابک نعمت پور در گفت وگو با ایسنا درباره چالش های سفر گردشگران چینی در 
ایران اظهار کرد: تورهای چینی که به ایران می آیند معمولا راهنمای چینی دارند و 
راهنمای ایرانی همراه آن ها نیست، بنابراین مشکلات زیادی را به وجود می آورند؛ 
تورلیدرهای چینی معمولا درباره فرهنگ مردم و مقررات ایران اطلاعات عمیقی 
ندارند و به همین دلیل گاهی مسائلی پیش می آید که تبدیل به بحران می شود، 
از جمله این که بسیاری از این گردشگران نمی دانند چه مکان هایی محدودیت 
عکاسی دارد و یا از وضعیت رانندگی و ترافیک در ایران اطلاعاتی ندارند و همین 
مسأئل گاهی دردسرهای بزرگی را به وجود می آورد. درحالی که اگر راهنمای ایرانی 
همراه این گروه های خارجی باشد، از بروز مشکلات احتمالی جلوگیری خواهد کرد. 
راهنمای ایرانی به شرایط اجتماعی و سیاسی ایران آگاه است و گردشگران را درست 

در سفر راهنمایی می کند.
او افزود:  آژانس های گردشگری در ایران برای کاهش هزینه ها، متاسفانه تمام 
امور تور را به راهنمای چینی واگذار می کنند و نهایت یا از راهنماهای بی تجربه 
و یا کم تجربه استفاده می کنند که قطعا روی کیفیت تور تاثیر خواهد داشت 
و مشکلات را بیشتر خواهد کرد. این راهنمای رسمی سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی اظهار کرد: امتیازهایی که گاه آژانس های ایرانی به آژانس های چینی 

می دهند باعث شده است بسیاری از آن ها به تذکرهای راهنمای ایرانی و همچنین 
خود آژانس های ایرانی توجه نکنند، که ادامه این رویه حتما مشکلاتی را برای دو 
طرف پیش خواهد آورد. او با تأکید بر این که شکل سفر گروه ها و تورهای گردشگری 
خارجی باید در ایران نظام مند و سامان دهی و همراهی راهنمای ایرانی با گروه های 
خارجی الزامی شود، افزود: در بسیاری از سایت های تاریخی در خارج از کشور، 
توریست بدون همراهی راهنمای محلی و داخلی حتی نمی تواند بلیت بازدید از 
موزه یا یک مکان تاریخی و طبیعی را بخرد و وارد آن محوطه شود، برعکس آن 
در کشور ما که اصلا با استاندارد و ضابطه کاری ندارند؛ فقط به خارجی ها بلیت 
می فروشند و اجازه ورود می دهند، درحالی که استانداردها و ضوابط سختگیرانه ای 
در بسیاری از کشورها وجود دارد که ما سال هاست از مسئولان گردشگری آن را 

مطالبه کرده ایم.
این راهنمای رسمی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در ادامه 
به دیگر چالش های سفر گردشگران چینی به ایران اشاره کرد و گفت: بخشی 
از درآمد گردشگری از محل خرید صنایع دستی و یادگاری تأمین می شود، اما 
گردشگران چینی  که به ایران سفر می کنند معمولا صنایع دستی نمی خرند. طبق 
آنچه گردشگران چینی به ما گفته اند ظاهرا یک مقام گردشگری چین به گردشگران 
این کشور توصیه کرده در سفر به ایران خرید نکنند. نخست لازم است این مسأله 
از سوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی صحت سنجی شود، اگر 
واقعیت داشته باشد، لازم است با مقامات چین در این باره مذاکره داشته باشند تا 

موانع ذهنی و محدودیت ها حذف شود.

نعمت پور که به تازگی تورهای چینی را در ایران همراهی کرده است، اظهار کرد: 
گروه های چینی وقتی به ایران می آیند چون خدمات فول برد دریافت می کنند و 
هزینه تمام خدمات را از قبل پرداخت کرده اند، بیشترین سود را قبلا به آژانس های 
چینی رسانده اند و درآمدزایی قابل توجهی برای صنعت گردشگری ایران ندارند. به 
طور کلی یک تور ۲۰ نفره چینی در سفر به ایران مجموعا ۴۰۰ دلار خرج نمی کند، 
اغلب آن ها سوغاتی و صنایع دستی نمی خرد و هزینه غذا، اقامت و حمل و نقل 

را هم از قبل پرداخت کرده اند.
این راهنمای گردشگری در عین حال متذکر شد که زیرساخت مناسب برای 
این حجم از گردشگران چینی که به ایران سفر می کنند، وجود ندارد و در ادامه 
گفت:  مشکل دیگر درباره غذای گردشگران چینی است. اروپایی ها، آمریکایی ها و 
بسیاری از مردم کشورهای عربی حتی کشورهای اقیانوسیه با فرهنگ غذایی ایران 
تا حدودی آشنا هستند و ذائقه غذایی خیلی متفاوتی ندارند، اما ذائقه گردشگران 
چینی کاملا با فرهنگ غذایی مردم ایران متفاوت است، ما با توریست های ژاپنی، 
با ذائقه  ایرانی  اما غذای  نداریم،  را  این مشکل  مالزیایی ها  سنگاپوری و حتی 
چینی ها غریب است. ما بارها از هتل ها و رستوران هایی که به گردشگران خارجی 
خدمات می دهند خواسته ایم این موضوع را درنظر بگیرند و متناسب با نیاز و ذائقه 
گردشگران چینی خدمات بدهند، اما این امکان را فراهم نمی کنند. این مشکل 
بزرگی است و در طولانی مدت روی سفر چینی ها به ایران تأثیر می گذارد، غذا برای 

چینی ها مهم است و نباید این نکته را نادیده گرفت.
نعمت پور همچنین زیرساخت حمل و نقل گردشگری را به طور کلی مناسبت 

ندانست و گفت: اتوبوس های بی کیفیت با راننده هایی که با ادبیات و ساختار 
شود.  برطرف  مشکل  باید  که  است  دیگری  مشکل  نیستند،  آشنا  گردشگری 
بعضی از راننده هایی که برای حمل و نقل گردشگران خارجی و چینی به کار 
گرفته می شوند، حتی مسیرها و جاده ها را نمی شناسند و این کار را برای راهنمای 
گردشگری سخت می کند. حال درنظر بگیرید چنین راننده ای گردشگران چینی را 

که راهنمای ایرانی ندارند همراهی کند، چه مشکلاتی که پیش می آید.

چند هشدار و پیشنهاد
چینیهارادریابید


